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Een echt portret

In dit hoofdstuk:In dit hoofdstuk:

• Waardevolle ontmoetingen en levenslessen

• Het persoonlijke en het directe



Inleiding
Het lijkt zo simpel. Als er een persoon op de foto staat, dan is die foto automatisch een

portret. Hoewel dat in de technische zin van het woord misschien zo is, zou ik daar toch

wat vraagtekens bij willen zetten.

Wat maakt een portret een portret? In de eerste plaats dat er een persoon op afgebeeld

staat, dat is logisch. Wat mij betreft zou daaraan toegevoegd moeten worden dat er een

connectie met die persoon gemaakt wordt door middel van het gemaakte beeld. Het

gaat er toch om dat de kijker iets uit het beeld kan halen: inspiratie, herkenning,

vreugde, verdriet, medelijden. En dat de geportretteerde persoon ook écht geportret-

teerd is. Je kunt iemand natuurlijk zonder connectie en verhaal op de foto zetten, maar

dan had het bij wijze van spreken net zo goed een foto van een lantaarnpaal of een bord

soep kunnen zijn. Dat klinkt misschien wat overdreven, maar als je er goed beschouwd

naar kijkt, is het wel zo. De persoon is met een reden gefotografeerd en heeft een ach-

terliggend verhaal en een persoonlijkheid die je terug wilt zien in een portret.

Een paar klodders verf op een schilderdoek zijn niet per se een schilderij, terwijl een

schilderij wel bestaat uit klodders verf. Precies zo zit het met het fotografische portret.

Er kan dan wel een mens op de foto staan, maar dat maakt het nog niet per se een echt

portret. Laat staan een echt goed portret.
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Jesse 4 Als je het mij vraagt is er voor het maken van een portret – zeker voor het maken van

een echt goed portret – verbinding nodig tussen zowel de fotograaf en de geportret-

teerde als tussen de beschouwer van het portret en de geportretteerde. Daarnaast zou

je kunnen stellen dat de kijker ook een dialoog aangaat met de fotograaf, waardoor er

een echte driehoeksverhouding ontstaat. Op die manier heeft iedereen in die verhou-

ding een aandeel in het portret: verbinding, oprechtheid.

Het gaat bij het maken van een portret natuurlijk helemaal niet enkel over het maken

van een aantrekkelijk beeld. Veel meer aspecten zijn van belang. Denk bijvoorbeeld aan

de ervaring die de geportretteerde tijdens de sessie heeft en daarna meeneemt. Maak je

als fotograaf een pakkend portret en loopt de geportretteerde weg met een rotgevoel,

dan is je missie als fotograaf niet geslaagd. Andersom ook niet. Zoals zo vaak in het

leven draait het dus om balans. Als fotograaf ben je in het contact en in het maken van

het beeld zoekende naar een balans tussen belangen, verwachtingen en voorkeuren.

Vergeet daarnaast ook niet dat het maken van een portret het doel is van de samen-

komst, maar dat er tegelijkertijd ook gewoon een ontmoeting plaatsvindt. Een gesprek,

een oprechte samenkomst van verschillende mensen met verschillende achtergronden.

Misschien is de foto wel een bijzaak?

Hoofdstuk 1: Een echt portret

3

Schilder Cornelis le Mair in zijn atelier aan het werk.



Cornelis le Mair 4Dat klinkt wat vreemd, maar denk er maar eens over na. Zou het niet kunnen zijn dat je

als fotograaf het beste beeld maakt als je vrij van wederzijdse verwachtingen en druk

aan het werk bent en het in feite enkel draait om de ontmoeting? Dat werkt natuurlijk

alleen als de geportretteerde daar precies hetzelfde over denkt en dat is vaak een uit-

daging. Voor een geportretteerde staat er doorgaans meer op het spel, al zijn er ook

mensen die zich daar helemaal niets van aantrekken en het maken van een portret zon-

der problemen ondergaan. Helaas zijn dat vaak mensen die het ‘spel’ kennen en dus

vaker gefotografeerd worden. Voor een fotograaf is dat ingewikkeld, al denken mensen

meestal dat zoiets het portretteren gemakkelijker maakt. Het tegenovergestelde is

waar, want mensen die vaak gefotografeerd worden hebben daar vaak een soort basis-

houding voor ontwikkeld en het is daardoor moeilijker om daar omheen te fotograferen.

Tenminste, als je een origineel en creatief beeld wilt maken dat niet al twintig keer

gemaakt is.

Nu is bepalen wat een goed of pakkend beeld is altijd een gevaarlijke bezigheid. Het

spreekwoord zegt dat over smaak niet valt te twisten en iedere fotograaf, geportret-

teerde en kijker heeft andere wensen, verwachtingen en voorkeuren. Er zijn natuurlijk

ook ontzettend veel verschillende stijlen binnen de portretfotografie: van glamourfoto

tot journalistiek portret en van high-key tot donker en zwaar. Toch is verbinding iets dat

dwars door al deze stijlen en voorkeuren heen kan en moet lopen. Echte verbinding zie

je en dan maakt het niet uit in wat voor een stijl de foto gemaakt is.

Continu bezig zijn met de verbinding en de driehoeksverhouding tijdens het fotografe-

ren is overigens niet bevorderlijk voor het maken van een goed portret. Je loopt dan het

gevaar dat je geforceerd gaat werken. Fotograferen vanuit je intuïtie is dus altijd het

beste.

Waardevolle ontmoetingen en levenslessen
We gaan even terug naar 2010. In dat jaar was ik 21 en zat ik op de School voor Journalis-

tiek. Het is ook het jaar dat René van ’t Erve mij vroeg of ik de portretten en persfoto’s

voor het televisieprogramma ‘Joris’ Showroom’, met presentator Joris Linssen, wilde

gaan maken. Dat gebeurde natuurlijk niet uit het niets, maar het was toch een verrassing

voor me. Hoe kwam dat dan? Een jaar eerder had ik een aflevering gezien van het pro-

gramma en het verhaal dat daarin verteld werd had me geraakt. Niet alleen het verhaal

van de geportretteerde, maar ook hoe het programma gemaakt was. Ik had daarom

bedacht om zelf een soortgelijke fotoserie te gaan maken in mijn eigen omgeving. Toen

bleek dat het nog helemaal niet zo gemakkelijk is om mensen te vinden die het leven

anders dan anderen aanpakken. Het zijn er op de eerste plaats helemaal niet veel en

meestal hebben ze ook geen telefoon of internet. Echt off the grid. Omdat ik wel wat

tips kon gebruiken mailde ik naar de – toen nog – NCRV met mijn idee en de vraag of ze
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me konden helpen met het vinden van geschikte kandidaten voor mijn serie. Daarbij

stuurde ik ook wat voorbeelden van foto’s die ik al gemaakt had. Daarop kreeg ik een

e-mail terug van René, de researcher van het programma (hij zocht stad en land af naar

kandidaten voor het televisieprogramma). Hij gaf me tips maar vroeg me dus ook of ik

het een leuk idee vond om foto’s voor het televisieprogramma te gaan maken. Het

moment dat ik die vraag las kan ik me nog heel goed herinneren. Net 21, boven op mijn

kamer in mijn ouderlijk huis.

Jesse 2 Wat een eer en wat een kans. Natuurlijk zei ik ja.

Wat volgde waren vijf prachtige jaren die, nu ik erop terugkijk, erg belangrijk en forma-

tief zijn geweest. Het maken van die foto’s heeft me heel veel opgeleverd. Niet alleen de

foto’s zelf, maar veel meer nog de ontmoetingen en de levenslessen die ik en passant

kreeg. Ik durf te stellen dat mijn leven er nu anders uit had gezien als ik al die bijzondere

mensen niet ontmoet had.

Het waren stuk voor stuk fantastische ontmoetingen. Raar, bevreemdend, opmerkelijk,

uitdagend en ongewoon. Maar ook verrassend, bevrijdend, louterend, verfrissend en

interessant. Deze mensen die stuk voor stuk buiten de gebaande paden leefden en zich
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niet of nauwelijks iets aantrokken van wat anderen van hen vonden, maakten iets in mij

los. Iets dat er altijd al wel was, maar dat even aangeraakt moest worden om tot was-

dom te komen.

Ze maakten me duidelijk dat een leven niet volgens het boekje hoeft te verlopen om

goed of interessant te zijn. Dat voorbijgaan aan ‘hoe het hoort’ je veel meer biedt dan

altijd maar in de pas te lopen en dat je als mens – wat er ook gebeurt – altijd de baas

bent over je eigen geest en fantasie. Inzichten die je als jonge twintiger echt kunnen

vormen.

Als fotograaf ging ik steevast een paar weken na de opnames met Joris en de crew naar

de mensen terug. Wat volgde was eigenlijk iedere keer een dag – of meerdere dagen –

vol met verwondering, gezelligheid, diepgaande gesprekken en oprechte aandacht. Ik

was daar natuurlijk als fotograaf en het doel was om met een serie goede beelden weer

naar huis terug te keren, maar tegelijkertijd was ik daar ook gewoon als mezelf. Toen

ontdekte ik dat er eigenlijk niets mooiers bestaat dan het voor eventjes in het leven van

een ander te kunnen duiken. Het is als het lezen van een goed boek. Je wordt meegezo-

gen in het verhaal en het leven van een ander. Voor heel even beleef je het bestaan van

een ander. En als je het boek dichtslaat is daar plotsklaps weer je eigen leven.

Een ontzettend waardevol voorrecht vind ik dat. En een goede levensles. Het heeft me

duidelijk gemaakt dat je altijd en overal ook als jezelf bent. Dat klinkt als een enorme

open deur, maar toch denk ik dat dit inzicht je kan helpen bij het maken van een beter

portret. Je komt als fotograaf voor een foto en in dat opzicht is het in de essentie een

vrij transactionele ontmoeting. Er moet een foto gemaakt worden: de fotograaf maakt

de foto en de geportretteerde staat daarop afgebeeld. Duidelijk. Maar toch, als je er op

die manier naar kijkt dan stijgt het portret nooit boven zichzelf uit.

Als je het maken van een portret ziet als een avontuur, als een mogelijkheid om het

leven en de persoonlijkheid van de ander echt te ervaren, dan neem je zelf veel meer

mee naar huis dan enkel mooie foto’s. Het heeft mij levensveranderende inzichten

gebracht en daarom ben ik ook ontzettend dankbaar dat ik deze mensen heb mogen

ontmoeten en heb mogen portretteren in het begin van mijn fotografieleven.

Focus op Fotografie: Meesterportretten
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Het persoonlijke en het directe
Portretfotografie kan direct en confronterend zijn, voor zowel de geportretteerde als

voor de fotograaf.

Als fotograaf is het goed om altijd in je achterhoofd te houden dat iemand op de foto

zetten voor de geportretteerde best ingewikkeld en moeilijk kan zijn. Als iemand een

camera op je richt geef je jezelf als geportretteerde behoorlijk over aan die persoon en

diens camera. Je hebt slechts deels zelf in de hand wat er gebeurt en hoe de foto er pre-

cies uit komt te zien. Het is spannend, zelfs voor mensen die beroepsmatig vaak gefo-

tografeerd worden.

Draai het daarom eens om als je aan het werk bent. Stel jezelf de vraag: hoe zou het

voor diegene voelen en wat heeft hij of zij van mij als fotograaf nodig om op het gemak

gesteld te worden?

Hoofdstuk 1: Een echt portret
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Tegelijkertijd is het zo dat je het persoonlijke en het directe als fotograaf niet moet schu-

wen. Aan een laf compromis heeft niemand wat, van de geportretteerde tot de even-

tuele opdrachtgever.

Afstand is een erg belangrijk begrip in de fotografie. In technische zin, maar zeker ook

als het gaat om hoeveel afstand je neemt, bewaart of opzoekt op persoonlijk vlak bij het

maken van een portret. Natuurlijk ligt het ook aan je stijl, je doel en de aard van de por-

tretten die je maakt, maar dichtbij komen werkt vaak beter dan op een afstand blijven.

Dichtbij komen kan op meerdere manieren. Je kunt iemand van dichtbij fotograferen,

maar nog sterker is het als je dichtbij iemands persoonlijkheid kunt komen in een por-

tret.

Focus op Fotografie: Meesterportretten
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Een kortstondige klik: interview Harmen de Jong

• Harmendejong.nl

• www.instagram.com/fotodejong/

Harmen de Jong (1972) is redactioneel portretfotograaf voor magazines en bedrijven. Hij is

bekend bij het grote publiek en voornamelijk onder Amsterdammers omdat hij al veertien

jaar fotografeert voor de rubriek ‘Op de klapstoel’ in Het Parool. Daarin worden bekende

Nederlanders geïnterviewd met daarbij een portret van hen op een iconisch gewone Ikea-

klapstoel. Het is verbazingwekkend wat je met zo’n stoel allemaal kunt doen en hoe

Harmen elke keer weer iets bijzonders weet te maken van de foto.

De foto’s van Harmen de Jong komen snel tot stand, als resultaat van kortstondige ont-

moetingen. In hooguit een uur moet de klus geklaard zijn. “Hoe ik met de mensen die ik

fotografeer omga, is elke keer verschillend”, zegt hij. “Bij de eerste ontmoeting tast ik

razendsnel de sfeer af: heeft de persoon er zin in, of gieren de zenuwen door de keel?

Van daaruit ga ik verder. Ik probeer mensen ontspannen te krijgen door ze te laten mer-

ken dat ik geen top-downregisseur ben. Als fotograaf heb je een zekere macht over de

mensen die je portretteert: zij geven zich bloot, terwijl jij veilig achter de camera staat.

De mensen die ik fotografeer zijn bijzonder, ze kunnen iets en er wordt naar hen geluis-

terd. Als ik ze fotografeer, geven ze de regie uit handen en laten een stukje van hun

autonomie varen. Ik probeer daar behoedzaam mee om te gaan. Ik wil ze laten voelen

dat ik geen misbruik maak van de relatieve macht die op dat moment over ze heb. Ik

maak duidelijk dat we gaan werken op basis van gelijkwaardigheid en dat ik ook opensta

voor hun ideeën. Het ijs is dan algauw gebroken. Ik maak het maar weinig mee dat men-

sen zo zenuwachtig zijn dat we nog niet aan de slag kunnen. Dat gebeurde laatst wel

met een recensent van klassieke muziek. Met hem heb ik even een kopje koffie gedron-

ken en toen ontspande hij snel. Wat mensen ook vertrouwen geeft is als je laat merken

dat je bekwaam bent en je vak verstaat. Dan geven ze zich gemakkelijker aan je over.

Veel apparatuur meezeulen, zoals flitsers en paraplu’s, werkt ook positief, heb ik

gemerkt, al voer ik daarmee geen toneelstukje op.”

“Ik probeer mensen ontspannen te krijgen door ze te laten merken

dat ik geen top-downregisseur ben.”

Een kortstondige klik: interview Harmen de Jong
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Pastastoel
Omdat Harmen de Jong al zo lang voor de rubriek ‘Op de klapstoel’ fotografeert, weten

mensen meestal wel wat hen te wachten staat. “Dat is een fijne bonus”, zegt hij. “Dan

hoef ik dat niet meer uit te leggen en zijn ze bereidwillig om aan iets leuks mee te wer-

ken. Ik overleg altijd over het idee, geef inspraak, maar weet ook goed wat ik wel en niet

wil. Mijn bedoeling is om met mijn idee, hun idee, de locatie en onze interactie een zo

verrassend mogelijke foto te maken.”

Om elke foto spontaan en anders dan de andere te maken, gaat Harmen bewust steeds

anders te werk. “Elke sessie is verschillend. Ik verdiep me in de persoon, lees erover en

krijg dan ideeën. Vaak improviseren we ter plekke, maar het komt ook voor dat we

beginnen met een vastomlijnd idee. Dat gebeurde bijvoorbeeld bij de kok Yvette van

Boven. Zij vertelde mij dat ze cannellonisaus ging maken. Toen heb ik de klapstoel gepre-

pareerd: rolletjes ervan gezaagd die op pasta lijken. Daar goot zij mooi de saus over-

heen.”

Het komt tijdens een fotosessie ook weleens voor dat het resultaat niet aan de wensen

voldoet. Gelukkig dient zich daarvoor vaak ook een oplossing aan. “Ik probeer altijd zo

open en communicatief mogelijk te zijn. Meestal ontstaat er chemie tijdens een sessie

Focus op Fotografie: Meesterportretten
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en als het beter kan, zeg ik dat. Zo had ik de stand-upcomedian en acteur Henry van

Loon gefotografeerd, maar vond het resultaat middelmatig. Dat zei ik tegen hem toen

we na de sessie op weg gingen naar zijn interview. “O, ben je niet tevreden?”, vroeg hij.

We kwamen langs een openbaar waterkraantje en hij wees: “En als ik nu eens met mijn

kruis voor dat kraantje ga staan?” Dat was een schot in de roos en in een mum van tijd

hadden we een betere foto. De credits daarvoor gaan natuurlijk helemaal naar hem.”

Improviseren
Er hoeft volgens Harmen overigens geen klik te zijn om iets goeds te maken. “Soms

komt het voor dat een persoon je niet ligt of vice versa. Dat had ik laatst met iemand die

ik moest fotograferen; het contact was wat stroef. Geen probleem, zowel hij als ik

gingen er professioneel mee om en er kwam toch een mooie foto uit. Een klik is geen

garantie voor een goede foto en kan zelfs averechts werken. Dan heb je het samen heel

gezellig tijdens het fotograferen, maar het resultaat blijkt middelmatig, zouteloos, ter-

wijl spanning op de set daarentegen kan leiden tot spannend beeld.”

Een kortstondige klik: interview Harmen de Jong
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Soms gaat Harmen te ver in zijn ideeën. Dan gaat de gefotografeerde er niet mee

akkoord en moet er ter plekke iets anders worden bedacht. “Dan zegt iemand bijvoor-

beeld over mijn idee: ‘Leuk, maar het past niet bij mijn functie als wethouder’, dan moe-

ten we toch een andere kant op. Laatst had ik een grappig idee bedacht voor een

beroemde deejay. Ik wilde de klapstoel in beeld brengen als een soort hondje dat een

poot optilt en plast, terwijl de deejay er over zijn schouder verbaasd naar kijkt. Zijn

management ging daar voorliggen. Ze vertelden het niet eens aan hem, maar we moes-

ten iets anders bedenken, dat lukte gelukkig ook.”

Het komt ook voor dat een idee door alle betrokkenen leuk gevonden wordt, maar dat

het praktisch niet haalbaar blijkt. “Dat gebeurde bij de radiopresentator en sportjourna-

list Robbert Meeder, die de Tour de France verslaat. Het leek me leuk als hij al ploete-

rend door het mulle zand op zijn fiets naar de klapstoel gereden kwam. Ik vroeg hem of

hij een fiets wilde meenemen. Ter plekke werd het niks; het was te zwaar om door dat

zand te fietsen en het idee kwam niet over. We bedachten toen samen om die klapstoel

als een soort fietsenstalling te gebruiken: de fiets werd geparkeerd in de V-vorm van de

poten die uit het zand staken.”

Focus op Fotografie: Meesterportretten
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Het ter plaatse improviseren kan de verwachtingen van de gefotografeerde ook op hun

kop zetten. “Schrijver Raoul de Jong had zich heel netjes aangekleed voor de foto.

Onderweg naar de sessie werd hij overvallen door een regenbui; zijn broek was kletsnat.

Daardoor kwam ik op het idee om die broek over de stoel te drogen te hangen terwijl hij

er beteuterd in zijn onderbroek naast stond. Dat is natuurlijk iets heel anders dan

iemand op zijn mooist op de foto te zetten: in feite zet hij zichzelf een beetje te kakken.

Ik was heel blij dat hij het geen probleem vond en op deze manier met zelfspot mee-

werkte aan iets wat in het oog springt.”

“Spanning op de set kan leiden tot spannend beeld.”

Vervolgtraject
Zo meegaand als Harmen is tijdens de fotosessie, zo vasthoudend kan hij in het vervolg-

traject zijn. “Ik streef ernaar om één beeld naar de redactie te sturen: het beeld dat ik

het mooiste vind. Vaak willen mensen nog kijken en inspraak in de keuze, maar daar

houd ik niet van. Natuurlijk maak ik uitzonderingen als dat heel belangrijk voor ze is.

Cabaretière Nina de la Parra had ik bijvoorbeeld gefotografeerd met de klapstoel in bed,

na een zogenaamd mislukte valentijnsdate. Ze lag daar met ontbloot bovenlijf in en

wilde zich ervan vergewissen dat de foto decent was. Dat liet ik natuurlijk toe, maar het

liefst maak ik zelf de uiteindelijke keuze. Ze krijgen de foto daarna voor privégebruik.”

Een kortstondige klik: interview Harmen de Jong
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Omdat er wordt nagedacht, geïmproviseerd en aan het resultaat geschaafd, dringt de

vraag zich op of Harmen eigenlijk welomschreven criteria voor de kwaliteit van een foto

hanteert. “Een foto is voor mij geslaagd als het idee goed uit de verf komt, zo simpel is

het. Mooi is als er iets onverwachts gebeurt, toeval kan de foto een extra lading geven.

Als er bijvoorbeeld iets omvalt in de achtergrond of een vogel op precies de juiste plaats

in de compositie vliegt. Daarnaast is het fijn als er een spontane schaterlach of lichaams-

houding ontstaat, dat kun je niet bewust sturen, dat gebeurt en ik zie het als een

cadeautje.”

Ingrediënten
Voor ‘Op de klapstoel’ is Harmen tevreden met een verrassend beeld dat in het oog

springt. Hij is geen fotografisch psycholoog die de ziel van de geportretteerde probeert

bloot te leggen. Hoe zit dat bij de foto’s die hij voor andere opdrachtgevers maakt, bij-

voorbeeld voor serieuze bladen als De Kampioen, het magazine van het Erasmus

Medisch Centrum of bedrijfsbladen? “Het blootleggen van iemands ziel vind ik eerlijk

gezegd maar wollig en die pretentie heb ik helemaal niet. Ik ga voor de ontmoeting, het

moment en een intrigerende blik. Als ik erin slaag om met die ingrediënten iets bijzon-

ders te maken is het wat mij betreft geslaagd.”

Focus op Fotografie: Meesterportretten

14


	Inhoud
	1: Een echt portret 1
	Inleiding 2
	Waardevolle ontmoetingen en levenslessen 4
	Het persoonlijke en het directe 7
	Een kortstondige klik: interview Harmen de Jong 9





<<
  /ASCII85EncodePages false
  /AllowTransparency false
  /AutoPositionEPSFiles true
  /AutoRotatePages /None
  /Binding /Left
  /CalGrayProfile (Dot Gain 20%)
  /CalRGBProfile (sRGB IEC61966-2.1)
  /CalCMYKProfile (U.S. Web Coated \050SWOP\051 v2)
  /sRGBProfile (sRGB IEC61966-2.1)
  /CannotEmbedFontPolicy /Error
  /CompatibilityLevel 1.4
  /CompressObjects /Tags
  /CompressPages true
  /ConvertImagesToIndexed true
  /PassThroughJPEGImages true
  /CreateJobTicket false
  /DefaultRenderingIntent /Default
  /DetectBlends true
  /DetectCurves 0.0000
  /ColorConversionStrategy /CMYK
  /DoThumbnails false
  /EmbedAllFonts true
  /EmbedOpenType false
  /ParseICCProfilesInComments true
  /EmbedJobOptions true
  /DSCReportingLevel 0
  /EmitDSCWarnings false
  /EndPage -1
  /ImageMemory 1048576
  /LockDistillerParams false
  /MaxSubsetPct 100
  /Optimize true
  /OPM 1
  /ParseDSCComments true
  /ParseDSCCommentsForDocInfo true
  /PreserveCopyPage true
  /PreserveDICMYKValues true
  /PreserveEPSInfo true
  /PreserveFlatness true
  /PreserveHalftoneInfo false
  /PreserveOPIComments true
  /PreserveOverprintSettings true
  /StartPage 1
  /SubsetFonts true
  /TransferFunctionInfo /Apply
  /UCRandBGInfo /Preserve
  /UsePrologue false
  /ColorSettingsFile ()
  /AlwaysEmbed [ true
  ]
  /NeverEmbed [ true
  ]
  /AntiAliasColorImages false
  /CropColorImages true
  /ColorImageMinResolution 300
  /ColorImageMinResolutionPolicy /OK
  /DownsampleColorImages true
  /ColorImageDownsampleType /Bicubic
  /ColorImageResolution 300
  /ColorImageDepth -1
  /ColorImageMinDownsampleDepth 1
  /ColorImageDownsampleThreshold 1.00000
  /EncodeColorImages true
  /ColorImageFilter /DCTEncode
  /AutoFilterColorImages true
  /ColorImageAutoFilterStrategy /JPEG
  /ColorACSImageDict <<
    /QFactor 0.15
    /HSamples [1 1 1 1] /VSamples [1 1 1 1]
  >>
  /ColorImageDict <<
    /QFactor 0.15
    /HSamples [1 1 1 1] /VSamples [1 1 1 1]
  >>
  /JPEG2000ColorACSImageDict <<
    /TileWidth 256
    /TileHeight 256
    /Quality 30
  >>
  /JPEG2000ColorImageDict <<
    /TileWidth 256
    /TileHeight 256
    /Quality 30
  >>
  /AntiAliasGrayImages false
  /CropGrayImages true
  /GrayImageMinResolution 300
  /GrayImageMinResolutionPolicy /OK
  /DownsampleGrayImages true
  /GrayImageDownsampleType /Bicubic
  /GrayImageResolution 300
  /GrayImageDepth -1
  /GrayImageMinDownsampleDepth 2
  /GrayImageDownsampleThreshold 1.50000
  /EncodeGrayImages true
  /GrayImageFilter /DCTEncode
  /AutoFilterGrayImages true
  /GrayImageAutoFilterStrategy /JPEG
  /GrayACSImageDict <<
    /QFactor 0.15
    /HSamples [1 1 1 1] /VSamples [1 1 1 1]
  >>
  /GrayImageDict <<
    /QFactor 0.15
    /HSamples [1 1 1 1] /VSamples [1 1 1 1]
  >>
  /JPEG2000GrayACSImageDict <<
    /TileWidth 256
    /TileHeight 256
    /Quality 30
  >>
  /JPEG2000GrayImageDict <<
    /TileWidth 256
    /TileHeight 256
    /Quality 30
  >>
  /AntiAliasMonoImages false
  /CropMonoImages true
  /MonoImageMinResolution 1200
  /MonoImageMinResolutionPolicy /OK
  /DownsampleMonoImages true
  /MonoImageDownsampleType /Bicubic
  /MonoImageResolution 1200
  /MonoImageDepth -1
  /MonoImageDownsampleThreshold 1.50000
  /EncodeMonoImages true
  /MonoImageFilter /CCITTFaxEncode
  /MonoImageDict <<
    /K -1
  >>
  /AllowPSXObjects false
  /CheckCompliance [
    /None
  ]
  /PDFX1aCheck false
  /PDFX3Check false
  /PDFXCompliantPDFOnly false
  /PDFXNoTrimBoxError true
  /PDFXTrimBoxToMediaBoxOffset [
    0.00000
    0.00000
    0.00000
    0.00000
  ]
  /PDFXSetBleedBoxToMediaBox true
  /PDFXBleedBoxToTrimBoxOffset [
    0.00000
    0.00000
    0.00000
    0.00000
  ]
  /PDFXOutputIntentProfile ()
  /PDFXOutputConditionIdentifier ()
  /PDFXOutputCondition ()
  /PDFXRegistryName ()
  /PDFXTrapped /False

  /CreateJDFFile false
  /Description <<

    /BGR <>
    /CHS <FEFF4f7f75288fd94e9b8bbe5b9a521b5efa7684002000410064006f006200650020005000440046002065876863900275284e8e9ad88d2891cf76845370524d53705237300260a853ef4ee54f7f75280020004100630072006f0062006100740020548c002000410064006f00620065002000520065006100640065007200200035002e003000204ee553ca66f49ad87248672c676562535f00521b5efa768400200050004400460020658768633002>
    /CHT <FEFF4f7f752890194e9b8a2d7f6e5efa7acb7684002000410064006f006200650020005000440046002065874ef69069752865bc9ad854c18cea76845370524d5370523786557406300260a853ef4ee54f7f75280020004100630072006f0062006100740020548c002000410064006f00620065002000520065006100640065007200200035002e003000204ee553ca66f49ad87248672c4f86958b555f5df25efa7acb76840020005000440046002065874ef63002>
    /CZE <>
    /DAN <>
    /DEU <>
    /ESP <>
    /ETI <>
    /FRA <>
    /GRE <>

    /HRV (Za stvaranje Adobe PDF dokumenata najpogodnijih za visokokvalitetni ispis prije tiskanja koristite ove postavke.  Stvoreni PDF dokumenti mogu se otvoriti Acrobat i Adobe Reader 5.0 i kasnijim verzijama.)
    /HUN <>
    /ITA <>
    /JPN <FEFF9ad854c18cea306a30d730ea30d730ec30b951fa529b7528002000410064006f0062006500200050004400460020658766f8306e4f5c6210306b4f7f75283057307e305930023053306e8a2d5b9a30674f5c62103055308c305f0020005000440046002030d530a130a430eb306f3001004100630072006f0062006100740020304a30883073002000410064006f00620065002000520065006100640065007200200035002e003000204ee5964d3067958b304f30533068304c3067304d307e305930023053306e8a2d5b9a306b306f30d530a930f330c8306e57cb30818fbc307f304c5fc59808306730593002>
    /KOR <FEFFc7740020c124c815c7440020c0acc6a9d558c5ec0020ace0d488c9c80020c2dcd5d80020c778c1c4c5d00020ac00c7a50020c801d569d55c002000410064006f0062006500200050004400460020bb38c11cb97c0020c791c131d569b2c8b2e4002e0020c774b807ac8c0020c791c131b41c00200050004400460020bb38c11cb2940020004100630072006f0062006100740020bc0f002000410064006f00620065002000520065006100640065007200200035002e00300020c774c0c1c5d0c11c0020c5f40020c2180020c788c2b5b2c8b2e4002e>
    /LTH <>
    /LVI <>
    /NOR <>
    /POL <>
    /PTB <>
    /RUM <>
    /RUS <>
    /SKY <>
    /SLV <>
    /SUO <>
    /SVE <>
    /TUR <>
    /UKR <>
    /ENU (Use these settings to create Adobe PDF documents best suited for high-quality prepress printing.  Created PDF documents can be opened with Acrobat and Adobe Reader 5.0 and later.)
    /NLD (Gebruik deze instellingen om Adobe PDF-documenten te maken die zijn geoptimaliseerd voor prepress-afdrukken van hoge kwaliteit. De gemaakte PDF-documenten kunnen worden geopend met Acrobat en Adobe Reader 5.0 en hoger.)
  >>
  /Namespace [
    (Adobe)
    (Common)
    (1.0)
  ]
  /OtherNamespaces [
    <<
      /AsReaderSpreads false
      /CropImagesToFrames true
      /ErrorControl /WarnAndContinue
      /FlattenerIgnoreSpreadOverrides false
      /IncludeGuidesGrids false
      /IncludeNonPrinting false
      /IncludeSlug false
      /Namespace [
        (Adobe)
        (InDesign)
        (4.0)
      ]
      /OmitPlacedBitmaps false
      /OmitPlacedEPS false
      /OmitPlacedPDF false
      /SimulateOverprint /Legacy
    >>
    <<
      /AddBleedMarks false
      /AddColorBars false
      /AddCropMarks false
      /AddPageInfo false
      /AddRegMarks false
      /ConvertColors /ConvertToCMYK
      /DestinationProfileName ()
      /DestinationProfileSelector /DocumentCMYK
      /Downsample16BitImages true
      /FlattenerPreset <<
        /PresetSelector /MediumResolution
      >>
      /FormElements false
      /GenerateStructure false
      /IncludeBookmarks false
      /IncludeHyperlinks false
      /IncludeInteractive false
      /IncludeLayers false
      /IncludeProfiles false
      /MultimediaHandling /UseObjectSettings
      /Namespace [
        (Adobe)
        (CreativeSuite)
        (2.0)
      ]
      /PDFXOutputIntentProfileSelector /DocumentCMYK
      /PreserveEditing true
      /UntaggedCMYKHandling /LeaveUntagged
      /UntaggedRGBHandling /UseDocumentProfile
      /UseDocumentBleed false
    >>
  ]
>> setdistillerparams
<<
  /HWResolution [2400 2400]
  /PageSize [612.000 792.000]
>> setpagedevice




